
جـامعـه
صفحه۱۰
پنجشنبه۶آبان۱۴۰۰
۲۱ربیعالاول۱۴۴۳-شماره۲۲۸۷۴

در ـ فضای ـ مجـازی #  پرسه ـ 

 اگر قرار بود واکسن عوارض داشته باشه
 حســام الدین کاظمی: »چین بیش از دو میلیارد و دویســت میلیون دز 
واکســن کرونا تزریق کرده. فرض کنید از هر ۲۵ نفر یکی دچار این عوارضی 
که واکسن هراسا میگن شده باشــند یعنی چین تو این یکسال به اندازه کل 

جمعیت ایران فلج و سکته ای و... داشته«.
 مستندات استعمارگری بریتانیا

انتشــار  با  کاربری   
ایــن تصویر نوشــت: 
»بزرگتریــن المــاس 
جهان، الماس کولینان 
است که 9 قطعه دارد 
و بر روی تاج سلطنتی 
عصــای  بریتانیــا، 

ســلطنتی و بقیه در مجموعه جواهرات سلطنتی قرار گرفته و قیمتشان مافوق 
تصور است. این الماس در سال های استعمار از معدنی در آفریقای جنوبی کشف 

و غارت شد«.
 تحول مدیریتی

 سیدعلی موسوی: »پوشش کامل خبری حمله سایبری به سامانه هوشمند 
سوخت توســط صدا و سیما، بازدید ســرزده رئیس جمهور از وزارت نفت و 

جایگاه توزیع سوخت گواه تحولات مدیریتی کشور است«.
 چرا بحران نشد؟

 ســید محمود رضوی: »اختلال در جایگاه های ســوخت با سکوت رسانه 
می توانســت به بحران در کشور ختم شــود، اما اطلاع رسانی سریع،صریح و 
برخط  صداوسیما، روایت غالب و اصلی را شکل داد و حتی برخی از نهادهای 
غالبا محافظه کار را وادار به اطلاع رسانی کرد.استمرار این رویکرد اعتماد مردم 

به رسانه ملی را ترمیم خواهد کرد.«
 خداروشکر 

 شــمیرانی: »این رئیس جمهوری که من می بینم حتی مردم بیان وســط 
خیابون اعتراض هم بکنن خودش میاد بینشون حرفاشونو بشنوه. خداروشکر 
که دوران ســیاه لیبرال ها گذشــت، انتقاداتم ســر جاش ولــی این کارای 

امیدوار کننده رو خدا بیشتر کنه«.
 مدیریت درست یک بحران

  کاربری نوشت:»کمبود بنزین تو کشورهای به اصطلاح پیشرفته باعث شده 
هفته ها مردم تو صف بمونن و دچار مشکل بشن اونوقت تو کشور ایران حمله 
ســایبری طراحی میکنن که توی چندســاعت دفع میشه.حالا بگو مدیریت 

کدومش برتره.« 
 باید قوی شویم

 فاطمه لواسانی: »دســتگاه تنفس مصنوعی ساخت ایران، امدادرسانی به 
بیماران را سرعت بخشید! دستگاه ونتیلاتور قابل حمل، به ابعاد و آسانی در 
عملکرد توانسته به بیمارانی که دچار مشکلات تنفسی هستند، کمک شایانی 

کند! »باید قوی شویم« تا دشمن جرات تهدید نداشته باشد!«
 حکایت رسانه های لندن نشین

 کاربری نوشــت: »تصاویر پمپ بنزینهای انگلیس که ســوخت نداشتن و 
جلوشون صف بود رو سانسور می کردن اما حالا که جایگاههای بنزین ایران، 
ســوخت داره اما مشــکل نرم افزاری پیدا کرده هر ثانیه ازش خبر و گزارش 
میرن. همونطور که در لجن بودن رســانه های لندن نشــین شکی نیست در 

حماقت اعتماد کنندگان به اونا هم شکی نیست«.
 رو راست باشیم

 کریم زاده: »خارج از انصاف اســت اگر به این مســئله اشاره نکنیم، اول 
منتقدیــن زاکانی در انتصاب دامادش، افرادی بودند که در انتخابات پشــت 
او بودنــد. ولی، طرفداران روحانی و خط فکری  دوم خردادی، کِی و کجا این 

چنین به سرلیست های خود تاخته اند؟ باهم روراست باشیم.«
 مصداق بانوی موفق

 عطیه همتی:»  بانوی موفق از نظر شما یعنی چه؟بانویی که در اینستاگرام 
فالوئر چندصدکایی داشته باشد؟ بانویی که جزییات زندگی شخصیش را هر 

روز وسط مجازی پهن کند؟چه کسی؟«

آغاز مرحله دوم واکسیناسیون سیار کرونا توسط یگان ویژه ناجا
مرحله دوم واکسیناسیون ســیار کرونا ویژه 
افراد بیمار و ناتوان توسط یگان ویژه ناجا آغاز شد.
به گزارش خبرگزاری ایســنا، معاون هماهنگ کننده 
یگان های ویژه ناجا در مراسم آغاز فاز دوم واکسیناسیون 
ســیار کرونا از ســوی یگان هــای ویژه گفــت: یکی از 
دغدغه هــای یــگان ویژه خدمت رســانی بــه مردم در 
بحران هاســت و ما جزو معدود نیروهایی هستیم که در 
هنگام وقوع بحران هــا از بلایای طبیعی گرفته تا همین 
شیوع کرونا منتظر اعلام درخواست برای ورود به عملیاتی 
نیستیم و به شکل خودجوش و داوطلبانه وارد می شویم 
کما اینکه در بحران کرونا نیز ما از همان روزهای نخست 
شــیوع این ویروس به طور خودجــوش و داوطلبانه وارد 

عمل شدیم.
به گفته ســردار ســلمان قلی زاده، یگان ویژه هیچ 
محدودیتی برای خدمت رسانی به مردم در حوزه سلامت 
ندارد و با استفاده از پشتیبانی آمار و اطلاعات و هماهنگی 

با دیگر دستگاه ها از جمله دســتگاه های متولی، در این 
حوزه فعالیت خواهد کرد.

قلی زاده درخصوص تعــداد نیروهای یگان ویژه در 

طرح واکسیناسیون گفت: ما تأمین نیروهایمان را متناسب 
با شــبکه بهداشت و درمان کشــور انجام خواهیم داد و 
محدودیتی در این خصوص نخواهیم داشــت و هر آنچه  

از مــا بخواهند را انجام خواهیــم داد. در این طرح نیز ما 
واکسیناسیون را برای افراد بیمار و ناتوان که فاقد همراه 
بوده یا امکان خروج از منزل را ندارند، انجام خواهیم داد.

مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت در اطلاعیه ای 
اعلام کرد: تست های تشخیصی کرونا در کشور از ۳۵ میلیون فراتر 

رفت.
 به گــزارش وبدا، در این اطلاعیه آمده اســت: »تا کنــون ۵۱ میلیون
 و ۷۳۸ هــزار و ۵۷۸ نفر دُز اول، ۳۱ میلیون و ۷۱۸ هزار و ۷۷۵ نفر دُز دوم 
و ۷۲ هزار و ۵۶۳ نفر، دُز ســوم واکســن کرونا را تزریق کرده اند و مجموع 
واکسن های تزریق شده در کشور به ۸۳ میلیون و ۵۲9 هزار و 9۱۶ دُز رسید. 
در شبانه روز گذشته، یک میلیون و ۵۶ هزار و ۶۴۵ دُز واکسن کرونا در کشور 
 تزریق شــد. از ۴ تا ۵ آبان ۱۴۰۰ و بر اســاس معیارهای قطعی تشخیصی،
 ۱۰ هزار و ۶۴۴ بیمار جدید مبتلا به کووید۱9 در کشــور شناسایی شد که 
یک هزار و ۴۶۲ نفر از آنها بستری شدند و مجموع بیماران کووید۱9 در کشور 
به پنج میلیون و ۸۸۸ هزار و ۱۰۰ نفر رســید. متاسفانه در طول این مدت، 
۱9۷ بیمار کووید۱9 جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این 
 بیماری به ۱۲۵ هزار و ۷۱۶ نفر رســید. خوشبختانه تا کنون پنج میلیون و 
۴۵۵ هزار و ۳۲9 نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارســتان ها ترخیص 
شــده اند. چهارهزار و ۱۲۷ نفر از بیماران مبتــلا به کووید۱9 در بخش های 
مراقبت های ویژه بیمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند. تا کنون ۳۵ میلیون 
و ۷9 هزار و ۳۳9 آزمایش تشخیص کووید۱9 در کشور انجام شده است. در 
حال حاضر ۲۲ شهر کشور در وضعیت قرمز، ۱۲۸ شهر در وضعیت نارنجی، 

۲۱۵ شهر در وضعیت زرد و ۸۳ شهر در وضعیت آبی قرار دارند.

آمار روزانه جان باختگان کرونا 
همچنان 3 رقمی است

 سرویس اجتماعی-
مشارکت  درخصوص  ابهاماتی  گذشــته  سال 
ایران در آزمایــش داروهای وارداتی کرونا بر روی 
تعدادی از بیماران مطرح و رئیس سازمان بازرسی از 
بررسی این موضوع خبر داده بود، اما پاسخ دیروز 
سخنگوی دستگاه قضا به پیگیری کیهان مبهم به 

نظر می رسد. 
۲۷ مهر ماه ســال گذشــته، رضا ملک زاده معاون 
وقت تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت، ایران را یکی از 
فعال ترین کشورهای در حال تحقیق در مطالعه سازمان 
جهانی بهداشــت برای درمان کووید-۱9 دانست و اعلام 
کرد: تــا کنون بیش از ۱۱ هزار بیمار کرونایی بســتری 
در ۵۰۰ بیمارســتان از ۳۰ کشــور جهــان وارد مطالعه 
شــده اند که در این بین، ایران با ثبت نام سه هزار و ۵۰۰ 
بیمار، موفق به کســب رتبه نخســت در »تعداد بیماران 
مشــارکت کننده« در مطالعه کارآزمایی بالینی سازمان 

بهداشت جهانی برای درمان این بیماری شده است.
ملک زاده افزود: ایــن موفقیت عالی با همکاری ۸۷ 
محقق اصلی و پژوهشــگر و با مشارکت سه هزار و ۵۰۰ 
بیمار مبتلا به کووید- ۱9 بســتری در ۲9 بیمارســتان 
وابســته به ۱۸ دانشگاه علوم پزشکی در ۱۵ استان ایران 

صورت گرفته است.
وی بیان داشت: همچنین فاصله ایران به عنوان رتبه 
نخســت در ثبت نام بیماران مشــارکت کننده در مطالعه 
کارآزمایی بالینی ســازمان جهانی بهداشت برای درمان 
کووید-۱9 در قیاس با کشــورهای پیشرو بعدی، بیش از 
ســه برابر است؛ به طوری که فرانسه به عنوان رتبه دوم، 
موفق به ثبت نام کمتر از هزار بیمار مشــارکت کننده در 

مطالعه شده است.

پــس از این اظهارات برخی شــائبه ها و گمانه زنی ها 
درباره اینکه آیا بیماران شــرکت داده شده در این طرح 
تحقیقاتی از شرکت در این چنین طرحی مطلع بوده اند یا 
خیر، مطرح شد و حاشیه هایی را به وجود آورد. تا جایی 
که برخی جریان ها از این موضوع سوءاســتفاده کردند و 
وزارت بهداشت را متهم به فروختن اطلاعات بیماران به 

سازمان بهداشت جهانی کردند.
در نهایت ملک زاده بــه چند دلیل دیگر که فرصت 
بیان آنهــا در این گزارش نیســت، از معاونت تحقیقات 
و فناوری وزارت بهداشــت اســتعفاء کرد. پس از رفتن 
ملک زاده، بررســی عملکرد وی در وزارت بهداشــت زیر 
ذره بین قرار گرفــت و ادعای آزمایــش برخی داروهای 
وارداتی روی بیش از سه هزار بیمار کرونایی تقویت شد.

در این رابطه، علی خضریــان نماینده مجلس، یکم 
آذرماه سال 99 در صفحه شخصی خود از وصول شکایات 
متعدد از جمله با عنوان آزمایش دارویی نامتعارف کرونا 
از رضا ملک زاده در کمیســیون اصل 9۰ مجلس شورای 

اسلامی خبر داد. 
 ورود سازمان بازرسی 

چند روز بعد حجت الاسلام درویشیان رئیس سازمان 
بازرســی کل کشور، در جلسه ســوم آذر ماه 99 شورای 
عالی قضایی از بررســی »ادعای آزمایش برخی داروهای 
وارداتــی بر روی ســه هزار نفر از مبتلایــان به کرونا در 
کشــور« خبر داد و اظهار داشــت: بر اساس بررسی های 
صورت گرفته از ســوی سازمان بازرســی در یک طرح 
تحقیقاتی با نظارت سازمان بهداشت جهانی ۳۰ کشور با 
بیش از ۱۱ هزار بیمار کرونایی مورد مطالعه قرار گرفته اند 
که تحقیق درباره حضور ایران در بین این کشورها، نحوه 
عقد قرارداد احتمالی با سازمان بهداشت جهانی و رعایت 

یا عدم رعایت اصول اخلاق پزشکی از جمله اطلاع بیمار 
در هنگام تحقیقات، نحوه دریافت و هزینه کرد اعتبارات 
احتمالی مربوط به طرح و شــفافیت آن در دســتور کار 

قرار دارد.
پــس از این اظهارات اما خبــری از نتیجه تحقیق و 
بررســی ســازمان بازرسی کل کشور نشــد تا اینکه روز 
گذشــته خبرنگار روزنامــه کیهان در نشســت خبری 
ســخنگوی قوه قضائیــه در این باره پرسشــی را مطرح 
کرد. ذبیح اله خداییان در پاســخ به این ســؤال که پس 
از گذشت ۱۱ماه از وعده رئیس ســازمان بازرسی درباره 
بررســی ادعای »آزمایش برخی داروهای وارداتی کرونا 
روی بیش از سه هزار بیمار ایرانی مبتلا به کرونا« در این 
بــاره چه اقداماتی صورت گرفته اســت؟، گفت: »در این 
خصوص ریاست سازمان بازرسی کل کشور بعد از اینکه 
یکی از مسئولین ســابق این موضوع را مطرح کرده بود، 
شخصا موضوع را پیگیری و از آن مسئول سؤال کرده بود 
و او منبع خود را به شخص دیگری ارجاع داده بود. ایشان 
اظهار داشت که از آن شخص هم سؤال کرده است و منکر 
چنین موضوعی شده است. از طریق وزارت بهداشت هم 
گفته اند پیگیری هایی را داشته ایم که به نتیجه ای نرسیده 

ایم و در واقع این موضوع صحت نداشته است«.
اکنون آنچه بیش از پیش حائز اهمیت شــده است، 
پاســخ مبهم ســخنگوی قوه قضائیه به مسئله ای است 
که شاید اگر مورد پرســش قرار نمی گرفت، سرنوشتش 
مشخص نبود. پاسخ عنوان شده از آنجایی مبهم است، که 
مشــخص نیست اساسا چه مسئله ای صحت ندارد! اینکه 
ایران در یک طرح تحقیقاتی شــرکت داشــته و یا اینکه 

بیماران با رضایت در این طرح شرکت کرده اند؟
وقتی معاون وقت تحقیقات وزارت بهداشــت ســال 

گذشــته با شور و شعف از پیشگام بودن ایران در مطالعه 
سازمان جهانی بهداشت برای درمان کووید-۱9 و کسب 
رتبه نخســت در »تعداد بیماران مشــارکت کننده« در 
مطالعه کارآزمایی بالینی ســازمان بهداشت جهانی برای 
درمان این بیماری صحبت کرده است، چطور سخنگوی 
قوه قضائیه و تحقیقات ســازمان بازرسی این موضوع را 

تکذیب می کند؟ 
این در حالی است که تاکنون معاون وقت و مستعفی 
تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت دولت قبل، در پاسخ 
به برخی ادعاها در این رابطه پاسخی نداده و ظن آزمایش 

داروها بدون رضایت بیماران را بیشتر می کند.
 از دیگر ســو، خــوب بود ســازمان بازرســی کل 
کشور در بررسی چنین مســئله حائز اهمیتی با سرعت 
عمل و شــفافیت بیشــتری عمل می کرد تا جریان های 
سوءاستفاده کننده فرصت موج ســواری پیدا نکنند. اگر 
ســازمان بازرسی پس از اعلام ورود به این موضوع به این 
نتیجه رسیده که چنین بحث مهمی و ادعای قابل توجهی 
صحت ندارد چرا تا کنون این نتیجه را اعلام نکرده است؟
لازم اســت تا سازمان بازرسی کل کشور در روشن تر 
شدن ابعاد مختلف این مسئله نتایج بررسی ها و اقداماتش 
را در اختیار رســانه ها قرار دهد و دقیقاً روشن کند که به 
واقع معتقد اســت که مشارکتی از سوی ایران با سازمان 
بهداشت جهانی در این خصوص نبوده و یا اگر مشارکت و 
مطالعات بالینی و احتمالا اگر کارآزمایی بالینی داروهای 
توصیه شــده توسط بهداشت جهانی مطرح بوده این کار 
با رضایت بیماران یا خانواده آنها انجام شده است یا خیر. 
اعلام شفاف و صریح نتایج این تحقیقات می تواند از 
ادامه شــایعات جلوگیری کرده و به رفع ابهامات کمک 

بزرگی نماید.

کیهان بررسی می کند

پاسخ مبهم سخنگوی دستگاه قضا 
با پرسه ای در فضای مجازی با موضوعات مختلفی روبه رو می شویم درباره ادعای آزمایش دارو های وارداتی روی بیماران کرونایی

که مورد توجه کاربران قرار گرفته است. انتشار این مطالب 
به معنی تأیید همه آنها از سوی کیهان نیست.

شــهید  گرامی  »اخــوی 
والامقام سیدعلی محسنی« 
را به اطلاع دوســتان، آشنایان و 

اقوام می رساند.
ســاعت از  مرحــوم  آن  بزرگداشــت   مراســم 

15 الی 16:30 روز پنج شــنبه 6 آبان ماه 1400 در 
مسجد بقیه الله الاعظم)عج( واقع در خیابان ملاصدرا، خیابان شیخ بهایی جنوبی، مسجد 

جامع بقیه الله الاعظم)عج( سالن صدرا برگزار می گردد.
پارکینگ اختصاصی جنب مسجد کوچه نصرتی پیش بینی شده است.

حضور شما سروران گرامی موجب شادی روح آن مرحوم و تسلی 
خاطر بازماندگان خواهد شد.

با نهایت تاسف و تاثر درگذشت برادر عزیزمان بزرگ خاندان مرحوم مغفور 

فناور و سازنده واکسن »کووایران برکت« گفت: مقاله پیش بالینی 
و دانش فنی این واکسن در یکی از معتبرترین مجلات دنیا پذیرفته 

و چاپ شد.
به گــزارش وبدا، دکتر اصغر عبدلی اظهارداشــت: مقاله پیش بالینی و 
دانش فنی واکسن کووایران برکت خوشبختانه در یکی از معتبرترین مجلات 
 Q1 ۷ با بالاترین شــاخص یعنی )Impact Factor( دنیا با ضریب تاثیر

پذیرفته و چاپ شد و از امروز در دسترس همگان قرار گرفت.
عبدلی افزود: دغدغه تیم ما از ابتدا، عرضه واکسن ایرانی به صورت علمی 
بوده اما متاسفانه با برخی مشکلات و جانبداری هایی که همواره برای مقالات 

صنعتی و مقالاتی که مربوط به تولید ملی کشورها است، رو به رو بودیم.
وی ادامه داد: محققان کشــورمان می دانند که انتشار مقاله تحقیقاتی با 
تولیدی کاملا متفاوت اســت. در مقــالات تولیدی چون صنعت و تکنولوژی 
کشور را به رخ می کشند، جانبداری هایی بر علیه آن وجود دارد که این شامل 
مقاله واکسن کووایران برکت نیز شده بود که فرآیند کار ما را با تاخیر رو به رو 

کرد اما با تمام توان، این مقاله را ارائه کردیم و امروز این مقاله منتشر شد.
عضو هیئت علمی انستیتو پاستور ایران بیان داشت: خوشبختانه مقاله فاز 
بالینی انسانی نیز در مرحله پذیرش و انتشار است و پرونده واکسن کووایران 
برکت برای اخذ تاییدیه های لازم به ســازمان جهانی بهداشت ارسال شده و 

در حال بررسی است.
عبدلی خاطرنشــان کرد: مقاله پیش بالینی واکسن کووایران برکت در 
Wileyکه توســط انتشارات Reviews in Medical Virology مجله
که از معروف ترین انتشــارات آمریکا است، منتشر شده که از امروز به صورت 

آنلاین در اختیار علاقه مندان قرار گرفت.
وی افزود: خیلی وقت بود که برای انتشــار مقاله پیش بالینی واکســن 
کووایــران برکت اقــدام کرده بودیــم و ابتدا این مقاله را بــه صورت پیش 
چــاپ یا Pre-Print چاپ کردیم و بعد از ارســال به برخی مجلات معتبر، 
 برخی بهانه های جانبدارانه مطرح شــد اما مقالــه پیش بالینی که در مجله
 Reviews in Medical Virology منتشر شد در دو مرحله داوری شد 
و پس از بررســی ها و داوری، سردبیر این مجله عنوان کرد که به دلیل کامل 

و جامع بودن مقاله، آن را منتشر کرد.
فناور و سازنده واکسن کووایران برکت تاکید کرد: داوری مقاله فاز یک و 
دو کارآزمایی بالینی واکســن کووایران برکت، انجام شده و به زودی پذیرفته 
و منتشر خواهد شد و مقاله فاز سه کارآزمایی بالینی نیز در حال آماده شدن 

است که امیدواریم در یک مجله معتبر منتشر شود.
عبدلی یادآور شــد: برخی افراد در مسیر انتشار مقاله واکسن کووایران 
برکت، شیطنت هایی کردند که البته مختص ایران هم نیست اما باید از تمام 
ایرانی ها در سراسر دنیا برای ارتقای سلامت و پیشرفت ایران استفاده کنیم. 
خوشبختانه خیلی از دانشمندان و محققان ایرانی در داخل و خارج از کشور 
در ترغیب مردم به واکسیناسیون و آگاهی رسانی به جامعه، کمک های زیادی 

کردند که از همه آنها تشکر می کنیم.

  انتشار مقاله پیش بالینی واکسن » برکت« 
در یکی از معتبرترین مجلات دنیا

سخنگوی ســازمان اورژانس کشــور از تصادف 
زنجیره ای دیــروز در اتوبان کرج-قزوین خبر داد که 
طی این حادثه ۳۰ دستگاه خودرو با یکدیگر برخورد 

کردند.
به گزارش خبرگزاری ایسنا، در حالیکه تعداد مصدومان 
در دقایق ابتدایی این حادثه بیش از این ۲۱ تن اعلام شــده 
بود، مجتبی خالدی از افزایش مصدومان به ۲۳ نفر خبر داد و 

گفت: از این تعداد یک نفر در بیمارستان جان باخت.
بــه گفته خالدی، حــال یک بیمار نیــز وخیم گزارش 
شده است. سخنگوی ســازمان اورژانس کشور با بیان اینکه 
مصدومان با پنج دســتگاه آمبولانس و یک دستگاه اتوبوس 
آمبولانــس به مرکز درمانــی انتقال یافتنــد، گفت: بالگرد 
اورژانس مصدومان بدحال را از بیمارســتان امام جعفرصادق 

هشتگرد به بیمارستان شهید مدنی کرج انتقال داد.

تعدادی از دانشــجویان عضو بسیج دانشجویی 
دانشــگاه بقیه الله)عج( تولد یــک نوجوان مجروح 
قُندوزی بســتری شده در بیمارستان این دانشگاه را 

جشن گرفتند.
به گــزارش خبرگزاری ایســنا، به همت دانشــجویان 
بسیجی دانشگاه علوم پزشــکی بقیه الله)عج( در بیمارستان 
بقیه الله الاعظم جشــن تولدی بــرای »محمدرضا« نوجوان 

افغانستانی که در حادثه  مســجد فاطمیه  قندوز از ناحیه  پا 
مجروح شده بود، برگزار شد.

این نوجوان افغانستانی در جشن تولد یازده سالگی اش 
»قاری قرآن« شدن را آرزوی خود عنوان کرد.

تشکل دانشجویی بسیج دانشگاه بقیه الله )عج( اعلام کرد 
که این مراسم به نیابت و نمادی از هم دلی همه مردم ایران 

با مردم مظلوم افغانستان برگزار شده است.

جشن تولد برای نوجوان مجروح افغانستانی 
در بیمارستان بقیه الله)عج(

فوت یک نفر در تصادف زنجیره ای 
اتوبان کرج ـ قزوین 

گاز نیتروژن جان سه نفر از کارگران شرکت فولاد 
ناب آرش ابهر را گرفت و چهار نفر دیگر را دچار حادثه 

کرد.
به گزارش خبرگزاری فارس، عصر سه شنبه پس از تماس 
با مرکز فوریت های پزشــکی ابهر و اعلام حادثه در شــرکت 
فولاد ناب آرش در یکی از شهرک های صنعتی ابهر بلافاصله 
سه دستگاه آمبولانس فوریت های پزشکی قروه، ابهر و پایگاه 

اورژانس ریلی به محل حادثه اعزام شدند.
 در ایــن حادثه که ۷ حادثه دیده داشــت، ســه نفر از 
کارگران شــرکت فــولاد ناب آرش طبق گفته شــاهدین با 

استنشاق گاز نیتروژن در محل حادثه فوت کردند. 
گویا ماجرا از این قرار بوده که یک نفر از کارگران دچار 
حادثه گاز گرفتگی می شــود و دو نفر دیگر هم به کمک وی 
می روند که دچار مسمومیت شدید گازگرفتگی نیتروژن شده 

و در دم جان خود را از دست می دهند.
همچنین چهار نفر دیگر هم مسموم می شوند که سه نفر 
آنها از بیمارستان مرخص و یک نفر در بیمارستان الغدیر ابهر 

تحت مراقبت های درمانی است.
 علت دقیق حادثه و فوت کارگران توسط مراجع قانونی 

در دست بررسی است.

گاز نیتروژن جان 3 نفر از کارگران 
شرکت فولاد ابهر را گرفت

معاون فنی مرکز ســلامت محیــط و کار وزارت 
بهداشــت گفت: بر اساس مصوبه ستاد ملی مبارزه با 
کرونا، شرکت های هواپیمایی موظف هستند ۶۰ درصد 
ظرفیت پروازهای خود را تکمیل کنند اما متاســفانه 

برخی شرکت ها این قانون را رعایت نمی کنند.
به گزارش وبدا، محسن فرهادی درخصوص اما و اگرهای 
عدم رعایت فاصله فیزیکی در هواپیماها اظهارداشت: در حال 
حاضر بر اساس مصوبه ستاد ملی مبارزه با کرونا، شرکت های 
هواپیمایی موظف هستند ۶۰ درصد ظرفیت پروازهای خود 
را تکمیل کنند اما متاســفانه برخی شرکت ها این قانون را 
رعایت نمی کنند که موارد مشاهده شده را با ذکر شماره پرواز 
به وزارت راه و شهر ســازی اعلام کرده و پس از بررسی های 

صورت گرفته شرکت های متخلف جریمه نقدی می شوند.
 شرط حذف محدودیت ۶۰ درصدی در پروازها

فرهــادی افزود: بر اســاس مصوبه ســتاد وزارت راه و 
شهر ســازی، ناظر وزارت بهداشت ناظر عالی بوده و با توافق 
طرفین به تعدادی از بازرســان بهداشــت محیط و حرفه ای 
کارت ویژه داده شــده است در همین راستا آنها می توانند تا 
باند پرواز رفته و بازرسی های لازم را انجام دهند؛ هموطنان 
می تواننــد موارد تخلــف را با ذکر تاریخ و شــماره پرواز به 
۱9۰ اطلاع دهند. وی با اشــاره به طرح مدیریت هوشمند 
محدودیت ها خاطرنشــان کرد: همــان طور که در متن این 
طرح آمده اســت درصورتی که تمام مسافران دو دُز واکسن 
را دریافت کرده باشــند، ظرفیت پــرواز تا ۱۰۰ درصد قابل 
افزایش خواهد بود، البته این موضوع هنوز ابلاغ نشده است.

معاون فنی مرکز سلامت محیط و کار 
وزارت بهداشت اعلام کرد

الزام شرکت های هواپیمایی
 برای استفاده از ۶۰ درصد

 ظرفیت هواپیماها

آیین تودیــع و معارفه رؤســای جدید و قبلی 
ســازمان بهزیستی کشور با حضور وزیر تعاون، کار و 

رفاه اجتماعی و جمعی از مسئولان برگزار شد.
به گــزارش خبرگزاری فارس، رئیس ســابق ســازمان 
بهزیستی کشور در این مراسم گفت: بخش عظیمی از جامعه 
هدف سازمان به ســبب تحریم های ظالمانه و بحران کرونا 

که در دو ســال اخیر به اوج رســید علاوه بر محرومیت ها و 
نیازهای قبلی با سختی های مضاعفی رو به رو شدند.  در ادامه 
آئین تودیع و معارفه علی محمد قادری، رئیس جدید سازمان 
بهزیستی با بیان اینکه سازمان بهزیستی از معدود ارگان هایی 
است که مرز دنیا و آخرت را در آن بسیار نزدیک می بینیم، 
گفت: کار در این مجموعه جز با شیدایی و اخلاص و آرامش 

به بار نمی نشیند و من به لطف مقام عالی وزارت مردم امانتی 
را قبول کردم تا انشاالله بتوانم با همراهی نیروهای متدین و 
نخبه سازمان بهزیستی کشور با بهره مندی از ظرفیت جوانان 
انقلابی در امتداد تلاش های صورت گرفته مدیران گذشــته 
بالاخص »وحید قبادی دانا« خدمتی شایسته و ثمربخش به 

قشر محروم و مستضعف بنمایم.

آیین معارفه رئیس  جدید سازمان بهزیستی برگزار شد

پزشکی قانونی کشور اعلام کرد

افزایش شکایات در حوزه خدمات زیبایی
پزشکی  سازمان  کمیســیون های  امور  مدیرکل 
قانونی کشور گفت: متاسفانه بسیاری از مردم بدون 
کســب اطلاعات دقیق، خود را در معرض اقدامات و 

مداخلات زیبایی قرار می دهند.
به گزارش روابط عمومی سازمان پزشکی قانونی کشور، 
بابک سلحشور با اشاره به افزایش شکایات در حوزه خدمات 
زیبایی اظهارداشــت: یکی از مشــکلات عمده در بررســی 
پرونده های قصور پزشــکی به ویژه در رشــته جراحی های 
پلاســتیک و زیبایی مراجعه مردم به افراد غیر متخصص و 
غیرکارشناس یا مراکز نا معتبر برای دریافت خدمات زیبایی 

است که عمدتا مشکلاتی را برای این افراد ایجاد می کند.
سلحشــور افزود: دلیــل اصلی مراجعه مــردم به افراد 
غیرمتخصص بــرای دریافت خدمات ترمیمی و زیبایی عدم 
آگاهــی درخصوص آن اقدام تشــخیصی یــا درمانی و نیز 
اعتماد به تبلیغات مطرح شــده از مراکز نامعتبر در صفحات 

اینستاگرام و شبکه های مجازی است.
وی با اشاره به اینکه بسیاری از شاکیان امور زیبایی که 
به کمیسیون های پزشکی قانونی مراجعه می کنند از طریق 
مراجع غیر رســمی و شــبکه های مجازی با مراکز خدمات 
زیبایی آشنا شــده اند، ادامه داد: متاسفانه بسیاری از مردم 

در مورد کارشــناس و یا مرکزی کــه مدعی اقدام درمانی و 
خدمات زیبایی اســت، پرس و جو نمی کنند و بدون کسب 
اطلاعــات دقیق، خــود را در معرض اقدامــات و مداخلات 

زیبایی قرار می دهد.
مدیرکل امور کمیسیون های ســازمان پزشکی قانونی 
کشور، به مردم توصیه کرد: همان طور که مردم در بسیاری از 
امور زندگی خود حساس و دقیق هستند، از آنان درخواست 
می کنم قبــل از دریافت هر اقدام درمانی و تشــخیصی به 
خصوص اقدامات زیبایی که متاسفانه در کشور ما بسیار زیاد 
شده وبه نظر می رسد تعداد اعمال جراحی در حوزه زیبایی 
از میانگین جهانی هم بالاتر رفته اســت، تحقیقات کافی به 
عمل آورند و با حساسیت و وسواس زیاد، پزشک و درمانگر 

خود را انتخاب کنند.
سلحشــور درخصوص اعمالی که صرفا با هدف زیبایی 
انجام می شــود نیز گفت: گاهی یک عمــل جراحی صرفاً با 
هدف زیبایی انجام می شود. در موارد اقدامات درمانی، انجام 
عمل یا هر اقدام دیگری بر اساس نیاز بیمار و حسب ضرورت، 
اجتنــاب ناپذیر بوده و گریزی از آن نیســت، اما درخصوص 
انجام اقدامات زیبایی مثل تزریــق ژل یا انجام مزوتراپی یا 
تزریق فیلر، میکرونیدلینگ ها و بسیاری از موارد دیگر و نیز 

اقدامات جراحی پلاستیک برای لیفت صورت، رینوپلاستی 
و.... باید گفت که این اقدامات به وفور در کشــورمان انجام 
می شود در حالی که شاید در برخی موارد هیچ ضرورتی نیز 

برای انجام آن وجود نداشته باشد.
 برخی عوارض اعمال جراحی زیبایی 

اجتناب ناپذیر است
وی بــا تأکید بر اینکــه برخی عوارض اعمــال زیبایی 
اجتناب ناپذیر است، اظهار داشت: در پزشکی معتقد هستیم 
که یکسری عوارض در اعمال جراحی اجتناب ناپذیر هستند 
و علیرغم رعایت کلیه موازین علمی ممکن است برای بیمار 
اتفاق بیفتد و این موضوعی بسیار مهم و نقطه عطف اعمال 
جراحی اســت. فردی که صرفاً با هدف زیبایی عمل جراحی 
انجام می دهد باید بداند که ممکن است به دلیل تزریق مواد 
و داروها، حساسیت هایی در بدنش ایجاد شود که این موضوع 

هیچ ارتباطی به پزشک و ارتکاب قصور از جانب او ندارد.
به گفته مدیرکل امور کمیســیون های پزشکی قانونی، 
در برخی مواقع، عفونت های ناشــی از اعمال جراحی نیز از 
عوارض اجتناب ناپذیر اقدام جراحی است و بدین معنا نیست 
که لزوماً پزشــک قصور و کوتاهی داشته است؛ چراکه یک 
سری از عوارض اجتناب ناپذیر و غیر قابل پیشگیری هستند 

و حتی با رعایت تمام مسائل باز هم ممکن است اتفاق بیفتد.
سلحشــور گفــت: هرچند برخــی عــوارض در اعمال 
جراحــی و اقدامات زیبایی اجتناب ناپذیر هســتند اما اگر 
ضمن بررسی ها مشخص شود کوتاهی و یا قصوری از جانب 
پزشــکی اتفاق افتاده و بیمار به دلیل آن دچار عارضه شده 
است حتما در کمیسیون مورد توجه قرار می گیرد و خطای 

پزشک گزارش می شود.
وی با تأکید مجدد بر مراجعه مردم به افراد صلاحیت دار 
برای دریافت خدمات زیبایی بیان داشــت: در حوزه جراحی 
پلاســتیک و زیبایی تنها افرادی قابل اعتماد هســتند که 
صلاحیــت آنان به صراحت از طرف وزارت بهداشــت تایید 
شــده باشــد و در این زمینه فارغ التحصیل شده و یا دارای 

مدرک معتبر و مورد تایید وزارت بهداشت باشند.
مدیرکل امور کمیسیون های پزشکی قانونی تصریح کرد: 
مردم برای دریافت خدمات زیبایی از مراجعه به آرایشگرها و 
افرادی که هیچ گونه تخصص و مدرک تحصیلی در این مورد 
ندارنــد و صرفاً با گذراندن یک دوره آموزشــی کوتاه مدت 
دست به این اعمال می زنند، خودداری کنند زیرا در صورت 
مراجعه به این افراد عوارض بیشتر و درمان های طولانی تری 

برای آنان ایجاد خواهد شد.

جســد ماهیگیری که پس از رفتن 
به ماهیگیری مفقود شــده بود از شکم 

تمساح بیرون کشیده شد.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، جسد 
یک ماهیگیر محلــی که پس از حمله دزدان 
دریایی مفقود شده بود در شکم تمساح پیدا 
شد. »الیاس آرائوجو« توسط یک تمساح ۱۰ 

فوتی )۳ متری( مورد حمله قرار گرفته و بلعیده شــده بود. گفته می شــود 
قربانی حین ماهیگیری توسط هفت دزد دریایی مورد حمله قرار گرفته بود. 

مشــخص نیست آیا وی توســط دزدان دریایی به قتل رسیده و جسد او به 
داخل آب انداخته شده یا حین فرار مورد حمله تمساح قرار گرفته است.

این ماهیگیر از روز شــنبه ۱۶ اکتبر ناپدید شده بود. افراد محلی بقایای 
جســد وی را در سواحل رودخانه ریونگرو واقع در شهر »نووآیرائو« در ایالت 
آمازوناس برزیل پیدا کرده بودند. جســد ماهیگیر در حالی که توســط یک 
تمساح سیاه رنگ بلعیده می شد مشاهده شد. تیم نجات و پلیس پس از شکار 

این تمساح، جسد قربانی را از شکم آن خارج کردند.
در یکی از تصاویر منتشر شده مامور پلیس در حال شکافتن شکم تمساح 
برای خارج کردن جســد قربانی دیده می شــود. »رناتو سیموئز«، مقام ارشد 
پلیس محلی تایید کرد که این ماهیگیر جوان توســط یک تمساح ۳ متری 

)۱۰ فوتی( خورده شده است.
گفتنی اســت؛ بنا به گزارش رســانه های محلی برزیل قربانی به همراه 
دوســتش به ماهیگیری رفته بودند که توسط ۷ دزد دریایی مورد حمله قرار 
گرفتند. پیس از وقوع این حملــه روبرتو به داخل جنگل فرار کرده و نجات 

یافته بود.

بیرونکشیدن
جسدماهیگیر
ازشکمتمساح

برزیل

رئیس واحــد سیاســت عمومــی 
پیامرســان »تیک تاک« در قاره آمریکا، 
اولین مدیر اجرایی این شرکت است که 
در کنگره حاضر شــد و در جمع اعضای 

کمیته فرعی بازرگانی سنا شهادت داد.
به گــزارش خبرگــزاری فــارس به نقل 
از رویترز، نمایندگان حاضر در این نشســت در مــورد رویه های تیک تاک 
 اظهار نگرانی کرده و مدعی شدند این شرکت که در مالکیت موسسه چینی
بایت دنس است، اطلاعات کاربران آمریکایی را به چین منتقل می کند. تیک 

تاک رقیبان قدرتمندی مانند یوتیوب و اسنپ چت هم دارد.

نمایندگاه کنگره می گویند این شبکه های اجتماعی الگوریتم هایی دارند 
که می تواند برای جوانان خطرناک باشد. مایکل بکرمن، رئیس واحد سیاست 
عمومی تیک تاک در قاره آمریکا، اولین مدیر اجرایی این شــرکت است که 
در کنگره حاضر شــد و در جمع اعضای کمیته فرعی بازرگانی سنا شهادت 
داد. جمهوری خواهــان بکرمن را به خاطر نگرانی های مربوط به نحوه نظارت 

تیک تاک بر داده های کاربران این برنامه تحت فشار قرار دادند.
مارشــا بلاک برن دیگر نماینده کنگره تصریح کــرد: نگران جمع آوری 
اطلاعات صوتی و موقعیت مکانی کاربران است و بیم دارد دولت چین به این 
اطلاعات دسترسی داشته باشد. در مقابل بکرمن تصریح کرد ما این اطلاعات 
را در اختیــار دولت چین قرار نمی دهیم. پیــش از این در دولت ترامپ نیز 

نگرانی هایی در این زمینه مطرح شده بود.

صیانت
ازحقوقکاربران
درفضایمجازی

آمریکا

اســتاندار تهران از احتمال تغییر در ساعت اجرای طرح 
ترافیک پایتخت در صورت کاهش نگرانی ها از شــیوع کرونا 

خبر داد.
محســن منصوری در مورد تغییر طرح ترافیک و کاهش آلودگی 
هوا و بازگشت به ساعت قبل به خبرگزاری ایسنا گفت:  موضوع طرح 
ترافیک صرفا تابع آلودگی هوا نیست و مولفه های دیگری از جمله کرونا 
هم در آن دخیل اســت. تغییر در ســاعت این طرح نیز در پی تغییر 

ساعات کاری و ملاحظات دیگر اعمال شده بود. 
منصوری با تاکید بر اینکه در حال حاضر نیز برای تغییر در ساعت 
و نحوه اجرای طرح ترافیک نباید تک مؤلفه ای تصمیم گرفت، افزود:  
ابتدا باید میزان کاهش کرونا را بررســی کنیم و سپس در این مورد 

تصمیم گیری شود. 
وی ادامه داد: اخیرا نیز در این مورد در ستاد ملی مقابله با کرونا 
بحث شد؛ اما تصمیمی گرفته نشد و باید دید که در آینده چه تصمیمی 

در مورد آن اتخاذ خواهد شد. 
استاندار تهران در مورد اینکه آیا با کاهش نگرانی از کرونا ساعت 
اجرای طرح ترافیک نیز به حالت اولیه خود بازخواهد گشت؟ به ایسنا 
گفت: اگر مؤلفه کرونــا در تصمیم گیری درباره طرح ترافیک حذف 
شده و نگرانی در مورد آن کاهش پیدا کند با تصمیم ستادملی مقابله 

با کرونا امکان تجدید نظر در این خصوص وجود دارد.

تغییر ساعت طرح ترافیک تهران 
در گروی وضعیت کرونا


